
فراموشنمیکنیم
پس از حواشی افطاری سفارت انگلیس 
در تهــران، »راب مک ایر« ســفیر این 
کشــور در ایران، در توییترش نوشــت: 
»انتقادهای بســیار عجیبی علیه برنامه 
افطاری رسمی اخیر سفارت مطرح شده 
است.  دیپلمات های ایرانی و غیرایرانی هر 
هفته برنامه های مشابهی در کشورهای 

دیگر انجام می دهند. مراســم افطار به نشــانه احترام به اسلام و با توجه به 
اینکه میهمان نوازی  از خصلت های برجســته ایرانی ها می باشد، برگزار شد«. 
پســت توییتری ســفیر انگلیس بازتاب زیادی در فضای مجازی داشــت و 
یکی از کاربران در پاســخ به آقای سفیر نوشت: »جناب سفیر شما زحمت 
بکشید شفاف سازی کنید و فهرست اسامی مهمون هاتون رو در این میهمانی 
خصوصی منتشر کنید تا جلو این انتقادات به قول شما عجیب گرفته بشه. 
ملت ایران توطئه هایی که انگلیس از طریق ســفارتخونه هاش توی سه قرن 

اخیر انجام داده رو فراموش نمی کنه«.

هنرحرفهایبهجایدستوپازدن
پــس از فوت »بهنام صفوی« هشــتگ 
مربوط بــه نام این خواننــده در توییتر 
فارسی داغ شــد و کاربران در قالب این 
هشــتگ، درگذشــت این خواننده را به 
جامعه هنری تسلیت گفتند. کاربری در 
این باره نوشته است:» هنرمند خوبمون 
 بهنام صفوی هم سلبریتی بود، برخلاف 
باقی ســلبریتی ها، دیده شــدن رو در 

ارائه  حرفه ای هنر می دید نه دســت و پا زدن در سیاست! همین بی حاشیه 
بودنش موجب شده که چپ و راست از درگذشتش ناراحتن... جایی گفته بود 

دغدغه  ام ساخت آهنگ های دفاع مقدسیه. روحش شاد...«.

دکلرانتی!
کاربران فضای مجازی با انتشارتصویری از 
یک دکل آنتن دهی سیار  ادعا می کنند 
این دکل آنتن دهــی مخصوص خانواده 
وزیــر ارتباطات به یکی از روســتاهای 
اطراف تهران آورده شــده است. یکی از 
کاربران در قالب هشتگ # دکل_رانتی 
در توییتر نوشــت: » تا سال ۱۳۹۶ مردم 

یک روستا در نزدیکی پایتخت از ارتباطات موبایلی تقریباً محروم بوده اند، اما 
ســال ۹۷ یک  #دکل_رانتی در این روستا مستقر می شود، پیگیری ها نشان 

می دهد ویلای خانوادگی وزیر ارتباطات در این روستا مستقر است«.

شمارهترامپرازیرنویسکنید!
ســعید بیابانکــی، شــاعر و طنزپرداز 
کشــورمان با انتشــار توییتی به اقدام 
اخیر دونالد ترامپ واکنش نشــان داد و 
در این رابطه پیشنهاد جالبی خطاب به 
مسئولان داد. بیابانکی در توییتر نوشت: 
»من جای مسئولان بودم شماره ترامپ 
رو زیرنویس می کردم توی شبکه خبر... 

ملت بیچاره اش کنن...«!

قندتویدلمآبمیشود
حسیناحمدی:  سجده می کنم. قند توی دلم آب می شود و درگوشی حرف 

می زنم با او که از رگ گردن نزدیک تر است.
از عیش نماز جماعت و از رحل هایی که دانه دانه باز می شوند، می گویم.

از لیلی های پیر و جوانی که به میهمانی مسجد آمده اند.
 از کسی که گلاب می پاشد و کسی که به نیت افطار، لقمه نان و حلوا پخش 

می کند.
سکوت کدام است... نمی شود با صاحبخانه پچ پچ نکنم! از هفتمین روز رمضان 
نگویم که متبسّم پشت تمام نورگیرها ایستاده... از صلوات که طعمش تومنی 
هفت صنار توفیر دارد اینجا... و از برقی که در چشم روزه اولی صید می شود.

اسبمرادکجاست؟
رقیهتوسلی:وای به روزی که از دنده چپ بلند شوی! انگار همه عالم صف 
می کشــند روبه رویت. از رنگدانه تهَ کشــیده موهایت بگیر تا هوار نوزادی که 

پیداست جایش را خیس کرده و آدمیزادی تا صدمتری اش یافت نمی شود.
تجربه کرده ام از دنده راســت که بیدار نشوی، آن روز بی شک قحطی می زند به 
خانه ات، به ذخیره قند و چای و نمکت. قولنج گردن می گیری، کارتت را دستگاه 
عابر قورت می دهد، ۱0 داروخانه را هم که گز کنی قرص واجبت آب می شود 

می رود توی زمین!
جور ناجوریســت این دنده... نمی دانم چند نفر تا لبه تیغ رفته اند اما دنده چپ 
یک جورهایی همان لبه تیغ اســت؛ برُنده، دیوانه، ترسناک، نفس برُ! جایی که 

احساس امنیت پرَ می کشد و هوا، ساعت یک بعدازظهر تاریک است.
ریا نباشد امروز یکی از همان روزهاست... روز دنده چپی... سمندی لطف می کند 
پشت چراغ قرمز می کوبد به ماشــین... جای پارک را آقایی جنتلمن به ناحق 
هورت می کشد کاش روزه اش باطل نشده باشد... خواهری پیامک می دهد که 
کل شب را نخوابیده، بیا استعانت... همکار باردار ۱0 دفعه می رود تا دستشویی، 

عُق می زند... عجبا از امروز! کاش بخیر تمام شود.
می نشــینم روبه روی واژه های لاتین و شــنا می کنم در جملات. حیرت انگیز 
اینجاســت که حجم رویدادها و دردها پرُرنگ نیستند دیگر و کار، دنده چپ 

را ضربه فنی می کند.
چقدر خوب! ظهر از راه می رسد و انگار توانسته ام سوار بر قایقِ کار پارو بزنم و 

دور شوم از مخمصه، از همراهی اتفاقات ناخوشایند.
در حال جابه جایی پوشه هایم که صفحه تلفنم روشن می شود. اسم را متعجبانه 
می خوانم. »مهربانو«، رفیق روزنامه چی ام. باید حتماً به این تماس جواب بدهم. 
می دهم.۱0 دقیقه بعد، بی نای و شــاکی ولِو می شــوم پشــتِ میز. خبرهای 
تلخ شــنیده ام؛ امان از گرانی کاغذ... امــان از بی مهری متولیان مطبوعات... از 
روزنامه های رو به موت... از بغُض کارگران روزه داری که دستشان به هیچ جا بند 

نیست... امان از روزِ دنده چپی!

 مجازآباد

مجیــدتربتزاده  ...حتــی فکرش را هم نمی کرد 
روزی برسد که مثلاً روزنامه ها تیتر بزنند پرونده »پدیده« 
روی میز رئیس جمهور، چه برســد به اینکه تصور کند، 
اخبار سراسری تلویزیون او را با لباس مخصوص زندانی  ها 
به عنوان متهم ردیف اول پرونده »پدیده« نشــان دهد. 
 شــرکتی که مدیرعاملــش روزی دربــاره آن گفته بود: 
» نخستین و آخرین شرکت در دنیا که سهامش فقط رشد 

صعودی دارد و هیچ گاه نزولی نمی شود«! 
»محسن پهلوان مقدم« اگرچه  نقشه های بزرگی در سر 
داشــت، اما آدم خیال پردازی نبود. خودش ادعا می کرد 
بیشــتر از اینکه اهل رؤیا بافتن و خــواب و خیال دیدن 
باشد، اهل خطر کردن است. برای همین در روزگاری که 
هنوز کســی او را به عنوان کارآفرین یا مفسد اقتصادی 
نمی شناخت،  پول هایش را برداشت و رفت وسط معرکه 
افغانســتان و طالبان، گفت آمده ام برای سرمایه گذاری! 

کاری که مسئولان آن روز کابل را هم حیرت زده کرد.

  تویی که نشناختیمت...نشناختی مان!
در این گزارش نمی شود سر راست رفت سراغ »پهلوان« 
و بیوگرافی اش را نوشت. از خدا که پنهان نیست، از شما 
چه پنهان اگر سراغ اینترنت، ویکی پدیا و اینجور چیزها 
هم بروید، مطلب و مدرک دندانگیری درباره زندگینامه، 
تولــد، پدرش که بود... تحصیلاتش چقــدر بود... قورمه 
ســبزی بیشتر دوست دارد یا قیمه؟« پیدا نمی کنید. در 
دنیای مجازی اینترنت همه چیز »پهلوان« مثل زندگی 
 حقیقی اش گره خورده به نام »پدیده شاندیز« و بس. در 
این باره شما می توانید هزاران کلمه و صدها صفحه مطلب 

درباره »پهلوان« و شاهکارهایش پیدا کنید. 
اصل و  ریشه اش مشهدی اســت. بچه خیابان »تهران«، 
خــودش ادعا کــرده خانوادگی توی کار ساخت وســاز 
 بوده اند و بخشی از کاشــیکاری های معروف مشهد کار 
آن هاست. البته در این باره سند و مدرکی موجود نیست. 
همچنان که اگر کسانی مدعی شده اند »پهلوان« مدتی 

کارمنــد یکی از نهادهای نظامی بوده اســت، در این 
بــاره مدرکی را رو  نکرده انــد. مدرک تحصیلی 

دیپلمش هــم آن قــدر معروف اســت که 
دیگر نیاز به ارائــه اصل یا کپی ندارد!

  ... و اما افغانستان
حتــی مــا  همشــهری های 
»پهلوان« نقطه آغاز پهلوانی 
و پدیده شــدن او را از مشهد 
و رســتوران پدیده شــاندیز 

می دانیــم، ولی خود او می گوید: 
»پیش از اینکه رستوران پدیده شاندیز 

را افتتاح کنم، هنوز جنگ در افغانستان ادامه 
داشت و من سرمایه ای را که داشتم، برداشتم 
و به این کشــور رفتم. آن زمان از ساعت ۶ 
بعدازظهر در کابــل حکومت نظامی بود و 
سر و صدای  درگیری  ها از همه جا به گوش 

می رسید. آب و برق و امکانات نبود. به طوری که با سطل 
از چاه ها آب می کشیدیم«. به هر حال »پهلوان« بارش را 
در کابل می بندد. یعنی با شهردار کابل مذاکره می کند و 
4000 متر زمین می گیرد، تمام مصالح ساختمانی به جز 
آب و خاک را از مشــهد به کابل می برد و رستورانی را با 
۱800 متر زیربنا وسط آن معرکه برپا می کند که بعدها 
می شــود پاتوق وزیران دولت افغانســتان و حتی حامد 
کــرزای به آنجا رفت و آمد می کند. البته خود پهلوان در 
خاطراتش چیز بیشتری از نحوه مذاکره با شهردار کابل 
و ارتباط با  مقام های مختلف نمی گوید تا بدانیم آیا برای 
گرفتن زمین های پدیده در مشــهد هم به همین نحو با 

شهردار مشهد مذاکره کرده است یا خیر؟
بنابراین شما هم توقع نداشته باشید ما کشف رمز کنیم چگونه 
پهلوان توانست امتیاز 20 ساله بیلبورد های شهر کابل را با 
امضای حامد کرزای از آن خود کند؟ با مذاکره، مصالحه یا 
جادو جنبل؟ آن هم طوری که حامد کرزای و هفت وزیرش 
که پای قرارداد را امضا کردند متوجه نشدند دارند برای 20 
سال فضای تبلیغاتی، شهرشان را به یک ایرانی می فروشند!

  شعبده تبلیغات 
اطرافیانــش ممکن اســت هنوز هم معتقد باشــند که 
»پهلوان« مدیر، زیرک و ســختکوش بود، شم اقتصادی 
قوی داشت،  راه های پول درآوردن را بو می کشید و... . همه 
این ها درست، اما خودش معتقد است رمز اصلی موفقیتش 
این است که »بازی تبلیغات« را از »ارمغان بهزیستی« یاد 

گرفت. 

وقتی دید  برگه های کاغذی را برای قرعه کشی به قیمت 
200 تومان به مردم می فروشند، فهمید می شود به کمک 
تبلیغات، سهام کاغذی پدیده را با ۱00 یا 200 تومان به 
مردم فروخت و بعدها سرفرصت ارزش آن ها را به ۱2هزار 
تومان افزایش داد! او شعبده تبلیغات را خوب یاد گرفت 
برای همین به قول خودش برای رستورانی که در مجموع 
22 میلیون تومان خرج ساختش کرده بود، 28 میلیون 

تومان پول تبلیغات داد. 
یادتان نرفته که برخی از روزها محال بود صبح که چشم 
باز می کنیم تا شــب چندین بار نــام پدیده را نبینیم و 
نخوانیم و نشنویم. آن روزها خیلی ها می گفتند نزدیک به 
دو درصد از ارزش کل تبلیغات انبوه تلویزیونی متعلق به 

پدیده است... امان از شعبده تبلیغات!

  واقعاً فکرش را نمی کرد؟
راســتش را بخواهید درباره پرونده »پهلــوان« و پدیده 
شاندیز نمی شود بیشــتر از این چیزی گفت که تا امروز 

ندیده، نشنیده یا نخوانده باشید. 
یعنــی از ماجرای تأســیس آن در ســال ۱۳8۳ به نام 
شرکت »سرمایه گذاری کاوشــگران سهام« و تغییر نام 
به »شرکت توسعه بین المللی صنعت گردشگری پدیده 
شاندیز«، تا زمانی که اعلام شد پدیده و چندین شرکت  
تابعه آن می توانند در کلیه امور ســاختمانی، راهسازی و 
شهرسازی، فعالیت های بازرگانی مجاز در داخل و خارج 
از کشور، کلیه فعالیت های اقتصادی، اجرایی و خدماتی 
برای ساخت و ایجاد تأسیسات ایرانگردی و جهانگردی و 
تأمین تسهیلات ویژه برای جلب توریست، امور پیمانکاری 
مربوط به ساخت ساختمان ها، طراحی، مشاوره و مجری 
کلیه تجهیزات و وســایل شــهربازی و پارک های شادی 
و... فعالیت کنند، روی هم رفته ۱0 ســال طول کشــید 
تا ناگهان در ســال ۹۳ حباب این رشد و ترقی بترکد و 
برای نخستین بار رسانه ها، نمایندگان مجلس و  مقام های 
قضایی از فساد مالی گسترده در سطح ملی در این شرکت 

سخن بگویند. 
اگر حوصله دارید که ســیر تا پیــاز ماجرای »پدیده« و 
»پهلوان« را بخوانید ،می توانید به این آدرس هم سر بزنید:
http://qudsonline.ir/detail/News/256732

کمی پیش از دســتگیری اش در مرداد ســال ۹5، 
»پهلــوان« را دیدم ســنگین و رنگیــن، با لباس 
گران قیمت و نسبتاً شیک می رفت. »پهلوان« انگار 
می دانست بزودی با اتهام کلاهبرداری، اخلال در 
نظام اقتصادی و تصرف غیرقانونی املاک شــهر 

شاندیز دستگیر می شود. 
برای همین در چهره و رفتارش از سرخوشی دوران 
مصاحبه با خبرنگاران که پاســخ همه پرســش ها را 
می داد و از  موفقیت هایش می گفت، خبری نبود وگرنه 
از او می پرســیدم: واقعاً فکرش را نمی کرد سودده ترین 
شرکت جهان به یکباره با  اتهام های سنگین و متفاوت 
مالی روبه رو شود و کارش بکشد به جاهای باریک و تمام 

 رشته های »پهلوان« پنبه شود؟

نگاهیبهپروندهجرایماقتصادیشرکتپدیده

وقتی   رشته های »پهلوان« پنبه شد
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ورزش
تحصنملیپوشانمدالآوربرایگرفتنپاداشها

کارد به استخوان قهرمانان  رسید

11
ورزش

روزهایسخترئیسجدیدازراهمیرسند

قطارهندبال روی ریل توسعه

گفتوگویقدسبامجیدیراقبافاندربارهوضعیتبرنامهسازیدینی

حلقه مفقوده ما شناخت نیازمخاطب است

مهتابیهایسیلزده!
جوانی آمد و تعریف کرد که: »وقتی گفتند سیل می آید، چون خانه دیگری 
هم بالاي بلوار داریم، قلیان را برداشــتم و رفتم آنجا... یک ســاعت بعد که 
برگشتم خانه پر آب بود«! »وحید« که فقط قلیانش را از سیل نجات داده بود 
ما را به خانه شان برد. حتی مهتابي ها که حدود ۳0 سانتیمتر با سقف فاصله 
داشتند، زیر آب رفته بودند. اگر با چشم خودمان،  ردّ گل آلود آب را زیر سقف 

ندیده بودیم باورمان نمي شد. 
روی دیوار ســمت کوچه ســوراخ بزرگی به اندازه عبور آدم دیده می شــد. 
»وحید« مي گفت: »برای تخلیه آب هیچ راهي غیر از ســوراخ کردن دیوار 
نداشتیم«. آب به سرعت تخلیه شده بود، اما گل ولایی به ارتفاع یک متر را از 
خود باقی گذاشته بود. پرسیدم: چقدر از لوازم خانه را بردید؟ گفت: یکسري 
لوازم اصلي را بردیم، اما بیشترش توي آب ماند و خراب شد. تقصیر خودمان 
بود... از۹۷ ، ســه روز قبل گفته بودند تخلیــه کنید، کوتاهي کردیم.... فکر 
نمي کردیم این قدر آب بالا بیاید... گفتیم نهایتاً حیاط پر آب مي شــود... اما 

ساعت 8 و ۹ صبح، آب ترکید! 
داماد خانواده هم آمد و مثل »وحید« مشــغول کمک به ما شد. با کَرت گَر 
)به لهجه اهالي آنجا( یا کِرا )به لهجه شیرازي ها( گل ها را مي کشیدند و از ته 
حیاط به جلو در مي آوردند تا ما آن ها را به بیرون از حیاط ببریم. گروه هاي دو، 
سه نفره بچه ها هر کدام از گوشه اي شروع مي کردند. سانتیمتر به سانتیمتر 

پیشروي مي کردیم. 
ظهر، راه براي ورود لودرهای کوچک )بابکَت( به حیاط  باز شد. هر کدامشان 
از جایی آمده بودند شــهرداري معمولان، گــروه جهادي هیئت علي اکبر 
همدان، شــبکه جوانان خراسان رضوي و... بابکت با هر بیلش، کلي از گل ها 
را برمي داشت.اگر همین طور پیش  می رفت، کار خیلی زود تمام می شد، اما 

کمی جلوتر که رفتیم، بابکت های  تر و فرِز هم عاجز شدند. 
موزاییک هــای کف حیاط از بین رفته و به جایش گل ولای خیس و لغزنده 
مانده بود. لودر کوچک که بیلش را پر می کرد، سنگین می شد، چرخ هایش 
بکُسباد می کرد و بعد در زمین خیس و گل آلود فرو می رفت. آن وقت کار به 
بن بست می رسید تا لودر دیگری بیاید، از بیرون حیاط سیم بکسل بیندازد و 

لودر در گل مانده را نجات بدهد...   . ادامه دارد

ویلموتستا24ساعتآیندهواردایرانمیشود

 سناتور بلژیکی 
روی نیمکت تیم ملی؟
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گزارش از شخص

حتی فکرش را هم نمی کرد روزی برسد که مثلاً روزنامه ها تیتر بزنند پرونده 
»پدیده« روی میز رئیس جمهور، چه برسد به اینکه تصور کند، اخبار سراسری 
تلویزیــون او را با لباس مخصوص زندانی  ها به عنوان متهم ردیف اول پرونده 
»پدیده« نشــان دهد. شــرکتی که مدیرعاملش روزی درباره آن گفته بود: 
»نخستین و آخرین شــرکت در دنیا که سهامش فقط رشد صعودی دارد و 
هیچ گاه نزولی نمی شود«! »محسن پهلوان مقدم« اگرچه  نقشه های بزرگی در 

سر داشت، اما آدم خیال پردازی نبود. خودش ادعا 
می کرد بیشتر از اینکه اهل رؤیا بافتن و خواب 
و خیال دیدن باشــد، اهل خطر کردن است. 

برای همین در روزگاری که هنوز کســی او را به 
عنوان کارآفرین یا مفسد اقتصادی نمی شناخت، 

 پول هایش را برداشــت و رفت وسط معرکه 
افغانســتان و طالبان، گفــت آمده ام برای 

سرمایه گذاری! ...

 ربناّ و رطب

روزمره نگاری

شاهد عینی-قسمت ششم

تکنگاریهایعلینورآبادیازسفربه»معمولان«

وقتی   رشته های 
»پهلوان« پنبه شد
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امین غلام نژاد: سرانجام کارد به استخوان قهرمانان ملی رسید 
و آن ها پس از مدت ها تحمل و درخواست های مکرر، دست به 
اعتراض علنی نسبت به عدم پرداخت پاداش های خود زدند. 
اتفاقی که حدس زده می شد زودتر از این ها رخ دهد. دیروز با 
تجمع تعدادی از ورزشکاران و مدال آوران بازی های آسیایی و 
پاراآسیایی کشورمان مقابل در وزارت ورزش و جوانان شکل 

عملی به خود گرفت.
بسیاری از مدال آوران به دلیل پرداختن به ورزش حرفه ای منبع 
درآمد دیگری نداشته و چشم امید به دریافت پاداش های وعده 
داده وزارت و کمیته ملی المپیک دارند. این موضوع البته میان 
پارالمپیکی ها پر رنگ تر بوده و با توجه به تعداد مدال های بالایی 
که میان این ورزشکاران توزیع می شود پرداخت پاداش های شان 
برای مسئولان سخت تر هم هست.در همین چند ماه گذشته 
چند نفــر از آن ها برای تأمین معاش خــود مجبور به فروش 
مدال های شان شده اند.ورزشکارانی از رشته های دوومیدانی، 
قایقرانی، کاراته، کبدی، والیبال نشسته و چندین رشته دیگر 
از جمله تجمع کننده های دیروز بودند که اعتراض شان تبدیل 
پاداش سکه به حواله از سوی وزارت ورزش بود.محمد شروین 
اسبقیان مدیرکل دفتر امور مشترک فدراسیون ها در واکنش 
به تجمع ورزشــکاران به جمع آن ها آمــد و صحبت کرد و از 
ورزشکاران خواست تا بروند و تعدادی از آن ها به عنوان نماینده 
در وزارت ورزش حضور داشته باشند که با مخالفت ورزشکاران 

همراه بود.
پیش از اعزام کاروان های ایران به بازی های آسیایی جاکارتا، 
مســئولان ورزش کشــورمان و در رأس آن وزارت ورزش و 
جوانان اعلام کردند که به نفراتی که طلا بگیرند 160 ســکه، 

نقره 80 سکه و برنز 40 سکه تعلق می گیرد. همچنین قرار بود 
به مدال آوران در رشته های تیمی نصف این پاداش اهدا  شود، 
اما پس از این مسابقات گفته می شود پاداش ها از سکه تبدیل 
به حواله و پول شده و همین موضوع ناراحتی ورزشکاران را به 

دنبال داشته است.
 

 ایزدیار: مسئولان به حرف های خودشان عمل نکردند
دارنده 6 مدال طلای بازی های پاراآسیایی جاکارتا در رشته شنا 
گفت: عدم تعهد مسئولان وزارت ورزش و جوانان برای پرداخت 
پاداش مدال  آوران جاکارتا سبب شده تا ورزشکاران انگیزه کافی 

برای کسب سهمیه پارالمپیک ۲0۲0 توکیو نداشته باشند.
وی دربــاره تحصن امروز ورزشــکاران مــدال آور بازی های 
پاراآسیایی جاکارتا جلوی در وزارت ورزش و جوانان گفت: این 
تحصن به خاطر عدم تعهد مسئولان وزارت ورزش و جوانان در 
پرداخت پاداش مدال آوران جاکارتاست، به طوری که پیش از این 
قرار بود به مدال آوران سکه بدهند، اما شنیده می شود که قرار 
است طی مراسمی در ماه مبارک رمضان به جای سکه در مراسم 

تجلیل حواله بدهند آن هم نصف قیمت سکه. 
ایزدیار اضافه کرد: به خود من نیز قرار بود بابت 6 مدال طلایی که 
در جاکارتا کسب کردم، به اندازه دو مدال طلا ۳۲0 سکه بدهند 
که البته شنیده ام این تعداد نیز قرار است به صورت حواله کارت 

هدیه آن هم به تعداد ۲48 تا نه۳۲0َ. به هر صورت این اجحاف 
در حق ورزشکاران است. زیرا معاونت ورزش حرفه ای و قهرمانی 
وزارت ورزش و جوانان پیش از این اعلام کرده بود که جوایز مدال 
آوران جاکارتا در قالب سکه پرداخت خواهد شد و در مسابقات 
بعدی جوایز ریالی خواهد بود نه سکه. اما متأسفانه مسئولان 

حتی به قول هایی که دادند نیز عمل نکردند.

سرنجی: دعوا نداریم
عضو تیم ملی گلبال در حاشیه تحصن دیروز گفت : با کسی 
دعوای خاصی نداریم و آمده ایم که از حقمان دفاع کنیم. محمد 
سرنجی گفت: در حال  حاضر که پاداش ها پرداخت نشده است 
و هم اکنون هم گفته اند که به جای سکه، پول پرداخت خواهند 
کرد.وی گفت : ما آمده ایم از حقمان بر اســاس قولی که به ما 
داده اند دفاع کنیم، نه آن چیزی که در ذهنشان است. در حال 
حاضر هم منتظر این هستیم که وزیر ورزش و جوانان بیاید و 
جواب قانع کننده ای را به ما بدهد. ما با کسی دعوا نداریم و اهل 
شورش هم نیستیم. ما ورزشکار هستیم و می دانیم باید حرمت ها 

را حفظ کنیم.

سال پرفشار مالی
مسعود سلطانی فر،وزیر ورزش و جوانان چندی پیش در حاشیه 

بازدید از سالن تیراندازی همدان در پاسخ به سؤال یکی از مدال 
آوران بازی های آسیایی ۲018 جاکارتا که چه زمانی پاداش این 
مسابقات پرداخت می شود؟ گفت: در برنامه ریزی صورت گرفته 
این پاداش تا کمتر از یک ماه دیگر پرداخت می شود. به احتمال 
زیاد این پاداش تا قبل از پایان ماه رمضان طی آیینی به قهرمانان 

و مدال آوران این بازی ها اهدا می شود. 
این در حالی است که مراسم تجلیلِ امسال، ویژه مدال آوران و 
قهرمانان سال ۹۷ است. سالی که به خاطر برگزاری بازی های 
آسیایی و پاراآسیایی در آن، بارِ مالی سنگینی را روی دوش وزارت 
ورزش گذاشته است. علاوه بر این، وزارت ورزش باید بودجه ای 
جدا هم برای تقدیر از دیگر ورزشــکارانی که در دیگر میادین 

بین المللی سال گذشته مدال آور شدند، هزینه کند.
این در حالی است که معاون توسعه منابع مالی و انسانی وزارت 
ورزش می گوید: برگزاری مراسم تجلیل از مدال آوران بر اساس 
میزان بودجه ای انجام می شود که وزارت ورزش قادر به تأمین آن 
خواهد شد نه بودجه ای که لازم است.ژاله فرامرزیان گفت: تا به 
امروز بودجه ای برای برگزاری مراسم تقدیر از مدال آوران ذخیره 
شده است. احتمالاً تا زمان برگزاری مراسم رقم دیگری هم به این 
بودجه ذخیره شده اضافه می شود. در نهایت اینکه باید ببینیم 
میزان منابعی که تا روزِ مراسم می توانیم ذخیره کنیم، چقدر 

است و بر اساس آن اقدام به تجلیل کنیم.

 تحصن ملی پوشان مدال آور 
برای گرفتن پاداش ها

کارد به 
استخوان 
قهرمانان
 رسـید

سرمربی تیم جهانبخش اخراج شد
ورزش: باشگاه برایتون بعدازظهر دیروز درســت یک روز بعد از پایان فصل لیگ برتر 
انگلیس به طور رســمی خبر از اخراج کریس هاتنِ داد. آبی وسفیدپوشان برایتون که 
فصل را با شکست 4 بر یک خانگی شب گذشته مقابل منچسترسیتی به پایان بردند، 
در نهایت با کسب ۳6 امتیاز در جایگاه هفدهم جدول به کار خود پایان داده که این تنها 
۲ امتیاز بیشتر از امتیازات کاردیف سیتی سقوط کرده است. باشگاه برایتون که علیرضا 
جهانبخش، ملی پوش کشورمان را در اختیار دارد، همچنین خبر داد پل ترولوپه و پل 

نوی، دستیاران هاتنِ نیز از کادرفنی این تیم انگلیسی کنار گذاشته شده اند.

پیرلو: یوونتوس نیاز به بازیکنی مثل ایسکو دارد
ورزش: آندره آ پیرلو که خود بین سال های ۲011 تا ۲015 در تیم فوتبال یوونتوس 
عضویت داشــت، می گوید این تیم برای کســب عنوان قهرمانی در لیگ قهرمانان 
اروپا نیاز به بازیکنی همچون بازیکن رئال ینی ایسکو در خط میانی اش دارد. پیرلو 
می گوید: »به اعتقاد من یوونتوس نیاز به بازیکنی مثل ایسکو در خط میانی دارد. 
یوونتوس در ایتالیا در سطحی متفاوت از تیم های دیگر است، اما نیاز به قهرمانی در 
لیگ قهرمانان اروپا دارد. یوونتوس در خط میانی نیاز به پیشرفت دارد و شاید آلگری 

هم احساس کرده که در خط میانی تیمش کیفیت لازم را ندارد.«

روبن: می توانم ۴ یا ۵ سال دیگر بازی کنم
ورزش: وینگر هلندی که در پایان فصل جاری به حضور 10 ساله اش در بایرن مونیخ پایان 
خواهد داد، معتقد است هنوز تا پایان دوران فوتبالش زمان زیادی مانده است. آرین روبن 
می گوید: من به بازی در بالاترین سطح برای کسب جام های قهرمانی عادت دارم، بنابراین فکر 
نمی کنم که بخواهم به تیمی بروم که برای قرار گرفتن در رده های ششم و هشتم جدول بازی 
می کند. من پیشنهادهای زیادی از باشگاه های اروپایی، غیر اروپایی و آمریکایی دارم. از چین هم 
پیشنهاد دارم، اما ترجیح نمی دهم برای ادامه دوران فوتبالی ام به آنجا بروم. هنوز می خواهم به 
بازی کردن ادامه دهم و این برایم مهم است. من هنوز می توانم چهار یا پنج سال دیگر بازی کنم.

عذرخواهی سانچس از هواداران منچستریونایتد
ورزش: الکســیس ســانچس در پی شکســت ۲ بر صفــر خانگی هفتــه پایانی 
منچســتریونایتد مقابل کاردیف  سیتی سقوط کرده، با اشــاره به عملکرد ضعیف 
خودش و شیاطین سرخ در فصل 1۹-۲018 این رقابت ها با انتشار پیامی در حساب 
کاربری رسمی خود در شبکه اجتماعی نوشت: فصل خیلی دشواری بود. هواداران ما 
که تحت  هر شرایطی از ما حمایت کردند، سزاوار شنیدن یک عذرخواهی از جانب ما 
هستند. به شخصه باید بگویم نتوانستم عملکردی که انتظارش را داشتم، ارائه دهم 

و دلیلش هم مصدومیت های غیرقابل پیش بینی بود.

ورزش: فدراسیون فوتبال کشورمان پس از رایزنی های 
مختلفی که با مربیان بین المللی برای انتخاب سرمربی 
تیم ملی داشت، با مارک ویلموتس به توافق های نهایی 
دســت یافته و این مربی بلژیکی بــزودی وارد ایران 

خواهد شد.
براســاس هماهنگی های به عمل آمــده، ویلموتس قرار 
است تا ۲4 ســاعت آینده به ایران سفر کند تا توافق های 
نهایی و امضای قرارداد برای قبول هدایت تیم ملی ایران 
صورت بگیرد. البته فدراسیون فوتبال هنوز این خبر را به 
صورت رسمی تأیید نکرده، اما منابع موثقی با اعلام این 
خبر اعلام کردند که انتخاب این مربی 50 ســاله بلژیکی 
برای هدایت تیم ملی ایران، نهایی شده و او بزودی به ایران 
سفر می کند. قرارداد او 1.5 میلیون دلار است و قرار است 
دو دستیار بلژیکی نیز با خود به تیم ملی ایران بیاورد. به 
نظر می رسد یک دستیار ایرانی که جواد نکونام باشد نیز 

در کادر مربیگری تیم ملی ایران باشد.

از ســنا تا حضــور درجمــع ۸ تیم 
جام جهانی

سرمربی احتمالی تیم ملی فوتبال ایران در 
تیم های مطرحی بازی و مربیگری کرده 
است. البته او برای دو سال پا را از دنیای 
فوتبال فراتر گذاشت و در مجلس سنای 

بلژیک حضور داشت.
ویلموتس دوران بازی اش 

را از باشــگاه ســن 
ترویدن بلژیک آغاز 
کــرد و 16 ســال 
در باشــگاه های 
اســتاندارد لیژ، 
بوردو و شالکه 
حضور داشت 
و در نهایت در 
باشگاه شالکه 

هم به فوتبالش 
داد.  پایــان 
ویلموتس ۷0 
بــازی ملی هم 

با پیراهن بلژیک را 
انجام داد و توانست ۲8 

گل به ثمر برساند.
ویلموتــس به تیم ملی 
بلژیــک رفــت و به 

عنوان دستیار دیک 
ادوکات و پس از آن 

جرج لیکنز با این دو ســرمربی با تجربه همکاری کرد تا 
اینکه در مــی ۲01۲ با رفتن لیکنــز از تیم ملی بلژیک، 
ســرمربی موقت این تیم شــد و پس از مدتی به عنوان 

سرمربی شیاطین سرخ معرفی شد.
در دوران حضور ویلموتس در تیم ملی بلژیک، بهترین 
تیم تاریخ این کشــور با حضور بازیکنان جوان مطرح 
شد؛ تیمی که پایه گذاری آن از ســرمربیان قبلی آغاز 

شده بود.
ویلموتس توانســت با این تیم به جام جهانی ۲014 
برسد.شیاطین ســرخ به همراه ویلموتس در مرحله 
یک هشتم نهایی با نتیجه ۲ بر یک آمریکا را شکست 
دادند اما در مرحله یــک چهارم نهایــی با یک گل 
مقابــل آرژانتین مغلــوب شــدند و از دور رقابت ها 

حذف شدند.
پــس از جــام جهانــی ۲014، تیــم ملــی بلژیک با 
ســرمربیگری ویلموتس به یورو ۲016 صعود کرد . در 
مرحله یک چهارم نهایی مقابل ولزی که برای 
نخستین بار در رقابت های یورو حضور پیدا 
کرده بود، با نتیجه ۳ بر یک شکست خورد 

و از تیم ملی بلژیک اخراج شد.
مارک ویلموتس پس از یورو ۲016 اتهام 
بزرگی به پدر تیبو کورتوآ زد و او را به دادن 
اطلاعات و ترکیب بلژیک به رســانه ها در 
جریان یورو متهم کــرد؛ اتهامی که منجر 

به شکایت کورتوآ از ویلموتس شد.
او پس از اخراج از تیم ملی بلژیک 
مدتــی در هیچ تیمــی حضور 
نداشــت تا اینکه پیش از جام 
جهانــی ۲018 روســیه بــه 
عنوان ســرمربی ساحل عاج 
انتخاب شد ولی پس از اینکه 
با شکســت مقابل مراکش 
نتوانست ســاحل عاج را به 
جام جهانی برساند، از این تیم 

اخراج شد.
نکته جالب درباره ویلموتس، 
حضور دو ساله اش در فاصله 
سال های ۲00۳ تا ۲005 
در مجلس سنای بلژیک 
است؛ دورانی که چندان 
با موفقیت همراه نبود 
و باعث شد ویلموتس 
دوبــاره تمرکزش 
را روی فوتبــال 

بگذارد.

محمدرضا خزاعی: بیستم اسفندماه ۹۷ بود که اعضای 
مجمع فدراسیون هندبال، چهره جوانی از اعضای خانواده 
هندبال را به عنوان رئیس این فدراسیون انتخاب کردند، 
تا بعد از چند سال سرگردانی، هندبال سروسامانی بگیرد.

دکتر علیرضا پاکدل، متولد ۲8 خرداد 1۳6۳با کارنامه ای 
پر در زمان بازیکنی و بعدها در مدیریت آمده اســت تا 
باحمایت اعضای خانواده هندبال، حرکتی تازه را آغازکند 
و قطارخارج شده ازخط این رشــته را به ریل پیشرفت 

وتوسعه برگرداند.
رئیس جوان فدراسیون، درنخســتین روزهای حضور 
در فدراســیون، توجه به هندبال پایه، اســتعدادیابی و 
ظرفیت های خوب هندبال کشور، جلب مشارکت های 
همگانی، اســتفاده از تجــارب بزرگان هندبــال، بویژه 
رحیمی و مهدوی، رؤسای پیشین این فدراسیون، را از 

مهم ترین برنامه های کاری خوداعلام کرد.
تشــکیل کمیته فنی با حضور بزرگانی چــون اخوان، 
شــعبانپور، جهانپناه، نیکویی، افتخاری، ریاحی، اخگر، 
رضایی، حبیبــی و درزابی، و انتخــاب علیرضا حبیبی، 
بهترین مربی حال حاضر کشــور و مدرس فدراســیون 
جهانی هندبال، به عنوان سرمربی تیم ملی، با نظر کمیته 

فنی، نخستین انتصاب پاکدل بود.
با این حال به نظر می رسد شــروع کار تیم ملی و البته 
برگزاری لیگ هندبال مهم ترین چالش های پیش روی 
این رئیس جدید باشــد. بخصوص برگزاری لیگ که هر 
ساله با اشــکالاتی مواجه بوده و به دلیل سنگین بودن 
هزینه های تیمداری تا آخرین لحظــات موضوع تعداد 
تیم ها در لیگ نامشــخص باقی می ماند و البته تیم ها با 

بدهی های فراوان وارد مسابقات می شوند.
وی درخصوص آخرین وضعیت تیم ملی اظهار داشــت: 
مربی تیم ملی مشــخص شده و اســامی بازیکنان را تا 

هفته آینده معرفی خواهند کــرد. برنامه اردوها تعیین 
شد و از این ماه اردو شــروع می شود. زمان لیگ هم باید 

مشخص شود.

 بازگشت لژیونرها
آنچه مسلم است اینکه تیم ملی هندبال بعد از ناکامی در 
مسابقات آسیایی نیاز به خانه تکانی دارد و سرمربی جدید 
باید روحی جدید در کالبد تیمی بدمد که لژیونرهایش 
ســال های آخر فعالیت خود را پشت سر می گذارند و در 
واقع از آن انگیزه و عطش لازم چیزی در وجودشان باقی 
نمانده است. ورود جوان های باانگیزه می تواند تیم ملی 
هندبال را دوباره به روزهای خوبش باز گرداند و در این راه 

تجربه بالای حبیبی بسیار به کار خواهدآمد.
در همین رابطــه حمیدرضا رجبی، دبیر فدراســیون 
هندبال در مورد تیم ملی می گوید: لیگ هایی که لژیونرها 
در آن حضور دارند تــا دو هفته آینده تمام می شــود و 
بچه ها در لیگ حاضر می شــوند. انتخابــی المپیک در 
تقویم جهانی اســت و بچه ها می توانند در اردو باشند. 
به کشورها نامه زدیم تا برنامه سال آینده و لیگ خود را 
اعلام کنند تا نســبت به آن برنامه ریزی کنیم. اردوها را 
در تعطیلات لیگ ها برگزار می کنیم تا بازیکنان درگیر 

باشگاه ها نباشند.

افزایش ورودی تیم ها
رجبی در خصوص آغــاز لیگ برتر هــم گفت: 1۲ تیم 
در جلســه بودند ولی برای قرعه کشی باید همه شرایط 
را داشته باشــند. ورودی 40 میلیونی برای آقایان و ۲0 
میلیونی برای لیگ خانم ها در نظر گرفتیم. سال های قبل 
10 میلیون از ورودی  را به تیم ها تخفیف دادیم و در واقع 

امسال 5 میلیون برای ورودی اضافه کردیم.

ویلموتس تا 2۴ ساعت آینده وارد ایران می شود

سناتور بلژیکی روی نیمکت تیم ملی؟
روزهای سخت رئیس جدید از راه می رسند

قطارهندبال  روی ریل توسعه

گفت وگوی کوتاه

حمیداوی: به جز گل محمدی 
گزینه ای نداریم

ورزش: مالک باشــگاه»پدیده شــهر خودرو« به شانس 
آسیایی شدن این تیم و احتمال جدایی یحیی گل محمدی 
واکنش نشان داد. فرهاد حمیداوی در گفت وگو با فارس در 
خصوص شرایط باشگاه پدیده شهر خودرو در آستانه هفته 
پایانی لیگ برتر، گفت: با لطف خدا ما ان شــاءالله سهمیه 
آ ســیایی خواهیم گرفت تا برای نخســتین بار این اتفاق 
بزرگ را رقم بزنیم هرچند که ما در بازی با ســپاهان  هم 
می توانستیم با پیروزی در این بازی به رده دوم برسیم اما 
این اتفاق رخ نداد. وی ادامه داد: ما با بومی سازی و داشتن 
یک مربی توانمند و بــا دانش مثل یحیی گل محمدی کار 
بزرگی انجام دادیم. خیلــی از تیم ها در نیم فصل در بالای 
جدول قرار دارند، اما در پایان فصل شــرایط خوبی ندارند 
اما خوشبختانه ما تا اینجای لیگ در بالای جدول هستیم 
که این مسئله با مدیریت صحیح و کار فنی فوق العاده انجام 
شده است. خوشــبختانه در فوتبال ایران ظرفیت خیلی 
خوبی وجود دارد و می توان از همیــن جوان ها به بهترین 
شکل استفاده کرد. می توان با بومی سازی کارهای بزرگی 
انجام داد. مالک پدیده شــهر خودرو درباره شایعاتی که از 
حضور گل محمدی در تیم امید کشورمان خبر می دهند، 
افزود: اگر قرار به رفتن گل محمدی به تیم امید باشد ما با 
نگاه ملی به این مسئله نگاه می کنیم و تلاش خواهیم کرد تا 
به توسعه ورزش در عرصه ملی کمک کنیم، اما در غیر این 
صورت یحیی گل محمدی در پدیده شهر خودرو می ماند. 
ما به هیچ گزینه ای فکر نکــرده و نمی کنیم و تا زمانی که 
یحیی گل محمدی روی نیمکت ماست از حضورش استفاده 

خواهیم کرد و با ما خواهد ماند.

ورزش: بشار رسن یکی از خریدهای جالب توجه پرسپولیس 
در فصل هفدهم محسوب می شــد؛ بازیکنی که با توجه به 
شرایط سنی و کیفی اش می توانســت روزهای خوبی برای 
این تیم هم از حیث مالی و هم فنی شکل دهد. رسن خیلی 
زود توانست با نمایش کیفی خود هواداران پرسپولیس را به 
اعتماد بالایی از خود نزدیک کند و اوج درخشش او در جدال 
با الاهلی عربستان در همان روزهای ابتدایی حضورش بود. 
رسن با پیراهن شماره 55 پرسپولیس به ستاره مرحله یک 
چهارم و نیمه نهایی این تیم در آن مقطع تبدیل شــد و در 
ادامه نیز با درخشش خود باعث شــد تا نگرانی کمی بابت 

جدایی زودهنگام سروش رفیعی شکل گیرد. اکنون شرایط 
کاملاً علیه این بازیکن شده است؛ مشکلات مالی و گرانی ارز 
از یک طرف و مصدومیت او از ناحیه کتف که در تمامی این 
مدت به همراهش بوده از سوی دیگر باعث شد تا پرسپولیس 
تمایل چندانی برای ادامه همکاری با او از خود نشان ندهد و 
این مسئله شــایعه پایان همکاری او با سرخپوشان را بعد از 
دو فصل پررنگ تر کند. بشار رسن که پیش از جدال با نفت 
مسجد سلیمان در هتل اوین با انتشار عکسی از خود در کنار 
سیدجلال حسینی در حال امضای تمدید قرارداد خبرساز 
شــده بود، اکنون با گمانه زنی های بزرگی همراه شده است. 

اواخر فصل بود که زمزمه پیشــنهادات خارجی این بازیکن 
تکنیکی مطرح شد و مقصد او لیگ ستارگان قطر اعلام شد. 
این در حالی بود که هواداران پرســپولیس با اتکا به عکس 

مربوط به تمدید قراردادش این مسئله را باور نداشتند.
اکنون اما صحبت هایی جدید در این خصوص شنیده می شود 
و گفته شده آن قرارداد با بندهایی همراه بوده که اعم آن ها 
مسائل مالی و دریافتی این بازیکن برای اجرایی شدن آن است. 
بشار رسن که توافق مالی خود را با پرسپولیس به امضا رسانده با 
توجه به مشکلات ارزی اکنون با بی اعتنایی باشگاه برای تأمین 
خواسته هایش همراه شده است. مسئله ای که می تواند او را به 

نزدیکی در خروجی و پایان همکاری نزدیک کند.
همان طور که رسانه های عربی درچند وقت اخیر صحبت هایی 
در خصوص آینده او مطرح کرده اند، بعید نیست این بازیکن بعد 
از عمل جراحی کتف که دوری دو ماهه او را در پی خواهد داشت 
و بعد از آن حضور در کمپ اسپایر برای پیگیری مراحل درمانی، 
برای بازگشت به پرسپولیس و پوشیدن دوباره پیراهن شماره 
پنج به توافق دست نیابد. اما سیاست باشگاه پرسپولیس در این 
رابطه عجیب به نظر می رسد؛ باشگاه پرسپولیس در شرایطی 
تمایلی به ادامه همکاری با این بازیکن با توجه به ترافیک در خط 
میانی و بازگشت سروش رفیعی و البته مشکلات ارزی نشان 
نمی دهد که این بازیکن اکنون در ویترین نقل و انتقالاتی این 
باشگاه قرار دارد و مطمئناً پیشنهادات مناسبی دارد که می تواند 
باشگاه به آن به عنوان یک سودآوری مالی مناسب چشم داشته 
باشد. در صورتی که بخشی از مطالبات مالی این بازیکن برآورده 
شود و قرارداد به شکل رسمی معتبر شود، آن ها قادر خواهند 
بود با قبول پیشنهادبه مبلغ مناسب رضایتنامه این بازیکن که 
حداقل ۳00 هزار دلار می توان پیش بینی کرد، به منبع مناسبی 
برای جایگزینی و اندوخته باشگاه دست پیدا کنند. مسئله ای که 
البته از سوی باشگاه جدی گرفته نمی شود و آن ها به دنبال این 
هستند در شرایط فعلی و با توجه به مشکلات اقتصادی و ارزی 

قید ادامه همکاری و تمدید قرارداد با رسن را بزنند.

امیرمحمد سلطان پور: بعد از کمک به 
آرسنال در تعقیب قهرمانی لیگ اروپا در 
روز پنجشنبه گذشته در زمین والنسیا، 
پیر امریــک اوبامیانگ بار دیگــر در روز 
یکشنبه در هفته پایانی لیگ 
برتــر در زمیــن برنلی 
کیفیت بالای خود را 
به رخ کشــید. اوبا در 
آخرین فصــل کاملی 
که در بروســیا دورتموند 
حضور داشــت به عنوان آقای 
گل بوندس لیگا دست یافت و اکنون 
در نخستین فصل کامل حضور در لیگ برتر 
انگلیس در پیراهن توپچی ها این عنوان را البته به 

صورت مشترک با سادیو مانه و محمد صلاح کسب کرد.
به ثمر رســاندن ۲۲ گل در لیگ برتر خود آمار فوق العاده ای 
است اما زدن این تعداد گل در تیم بی ثبات آرسنال که همیشه 
در اواخر فصل نتایج عجیب و غریبی می گیرد این آمار را برای 

مهاجم اهل کشور گابنُ شگفت انگیز تر می کند. 
اوبامیانگ دقیقا همان بازیکنی است که باید آرسنال را در آینده به 
پیش ببرد. او جواهری کمیاب در ترکیب قرمز و سفیدپوشان است 
و در هر جای کره زمین می تواند به عنوان یکی از بهترین ها در پست 
خود محسوب شود. در زمانه ای که هواداران توپچی ها حاضرند نیمی 

از ترکیب تیم محبوب خود را به راحتی دور بریزند، اوبامیانگ به همراه 
لاکازت به سرمربی تیم یعنی اونای امری زیربنایی خوب برای ادامه 

کار اهدا کرده است.
با اینکه لاکازت در مقابل برنلی غایب بود اما باز هم اوبا برای تیمش 
درخشــید. او در این بازی در کنار بازیکنی در حد و اندازه های ادی 
انکتیا چنین عملکردی را از خود به نمایش گذاشــت. در میانه های 
بازی نیز جو ویلاک محصول آکادمی آرسنال به جای انکتیا به زمین 
آمد تا با حضور فعال خود در بالای زمین، سنگینی یارگیری دو مدافع 
برنلی را از روی دوش اوبا بر دارد. شــاید گل اول او شانســی بود اما 
اوبامیانگ باز هم در این گل از هوشیاری بالای خود استفاده کرد. حتی 
از حیث فرار قبل از گل و زمانبندی ضربه می توان این گل را با گل های 
آنری مقایسه کرد اما گل دوم اوبا آنقدر زیبا بود که بازیکنی مانند آنری 
نیز به زدن مانند آن افتخار خواهد کرد. الکــس ایوبی باید به خاطر 
حرکت بسیار خوب و ارسال پاس دقیقش بر روی تیر دو، در ستایش 
این گل سهیم شود اما والی اوبامیانگ زیبایی منحصربه فردی داشت.

نکته جالب اینجا بود که اوبا چند دقیقه بعد می توانست کار پیروزی 
آرسنال را یکســره کرده و خود نیز هت تریکش را کامل کند اما در 
صحنه ای که بسیار به نسبت گل قبلی آســان تر بود توپ را از کنار 
دروازه به بیرون فرستاد. البته نقاط آسیب پذیر آرسنال جای دیگری 
بود و مدت طولانی نگذشت که اشلی بارنز اختلاف را به حداقل رساند. 
مدافعان آرسنال چندین بار در دفع توپ ناکام ماندند که مقصر اصلی 
آن شخصیت منفور این روزهای هواداران توپچی ها یعنی شوکدران 
مصطفی دوباره در بطن داســتان قرار داشــت. در نیمه اول برنلی 

موقعیت های دیگری نیز داشــت و حتی یک بار توپ را به تیرک زد. 
برنلی آنقدر خوب بود که پس از پایان نیمه برای کسی که از جدول 
اطلاعی نداشت سخت بود که بتواند تشخیص دهد برنلی یا آرسنال 

کدامیک در رتبه بالاتری در جدول قرار دارند.
برنلی بازی بسیار محکم و خشنی را علیه تیم آرسنال در پیش گرفته 
بود که پنج کارت زرد برای بازیکنان آن ها مثال خوبی برای آن است. 
در زمان ونگر معمولا در چنین شرایطی آرسنالی ها مقابل چنین تیم 
فیزیکی جا می زدند اما پسران امری محکم ایستادگی کرده و کار را به 
خوبی به اتمام رساندند. البته برای رسیدن به سهمیه لیگ قهرمانان 
بسیار دیر شــده بود. کشتی آن مســابقات هفته گذشته در جلوی 
چشمان بازیکنان آرسنال، بندر را ترک کرده بود اما در پایان ماه جاری 
میلادی در باکو این فرصت را دارند تا با شکست چلسی در فینال لیگ 

اروپا به این سهمیه نیز دست یابند.
بعد از کسب چنین ســهمیه ای احتمالا ترکیب آرسنال دستخوش 
تغییرات زیادی خواهد شد. بعد از عملکرد ضعیف در این فصل لیگ 
برتر بازیکنان زیادی زیر ذره بین امری قرار خواهند گرفت اما مسلما 
اوبامیانگ یکی از آن ها نخواهد بود. او شاید در ماه مارس پنالتی مهمی 
را برای آرسنال در دیدار مقابل تاتنهام از دست داد که ضربه سختی 
به شانس های کسب سهمیه توپچی هابود، اما آن فقط یک حادثه در 
داستان بسیار خوب این فصل او بود. اگر آرسنال چند بازیکن دیگر 
مثل اوبامیانگ داشت که هر هفته در حد و اندازه های ظرفیت خود 
به میدان می رفتند مسلما حال و روز این تیم بسیار بهتر از وضعیت 

کنونی بود.

ســتاره مصری تیم لیورپول انگلیس بعد از کسب 
جایزه بهترین گلزن رقابت های لیگ برتر انگلیس، 
در پستی اینستاگرامی به مکالمه جالبی که میان او 
و دخترش اتفاق افتاد پرداخته است. صلاح که فصل 
پیش نیز جایزه آقای گلی مسابقات را به دست آورده 
بود این فصل به صورت مشترک با دو بازیکن دیگر 
موفق به کسب آن شد اما بعد از دریافت جایزه به 
دخترش باید توضیح می داد که چرا باید یک جایزه 

به همان شکل جایزه قبلی به خانه بیاورد!

کاپیتان تیم ملی و باشــگاه تراکتورسازی تبریز 
در پســتی اینســتاگرامی به درگذشت بهنام 
صفوی خواننده جوان کشــورمان واکنش نشان 
داد. مسعود شــجاعی در پست خود در خصوص 
درگذشــت بهنام صفوی که در 36 سالگی بعد از 
چند ســال درگیری با ضایعه مغزی بدرود حیات 
گفت، این اتفاق را به خانواده صفوی تسلیت گفته 
و از دوستداران او خواسته که وی را در غم خود 

شریک بدانند.

مسعود شجاعیمحمد صلاح
بسکتبالیســت اهل ترکیه و عضو باشگاه پورتلند 
بلیزرز در لیگ حرفه ای بســکتبال آمریکا )ان بی 
ای(، در توییتر خود به سخره حرکت نه چندان جالب 
تیم حریف مرحله پلی آف خود پرداخت. تیم دِنوِر 
ناگِتس حریف پورتلند، پیش از بازی سرنوشت ساز 
هفتم مقابل این تیم بلیت های مرحله بعد را پیش 
فروش کرد اما بعد از شکست، کانتر در توییتی به 
آن ها با کنایه گفت که پول هواداران خودشــان را 

باید پس دهند.

در شرایطی که پرســپولیس مقطعی حساس را در 
این فصل لیگ برتر می گذراند، هافبک پرسپولیس 
در پستی اینستاگرامی برای هواداران پر تعدادش، 
نصیحت های ویژه ای کنار گذاشته است! سروش 
رفیعی در پســت خود که با تصویری خندان از او 
همراه اســت، می گوید: »ما به این دلیل روی کره 
زمین زندگی می کنیم که از زندگی لذت ببریم؛ به 
حرف های کسانی که به شما چیزی غیر از این می 

گویند گوش ندهید.«

سروش رفیعیاینس کانتر

پرسپولیس پول تمدید قرارداد بشار را ندارد

»رسن« در حال  چمدان بستن

ضد  حمله

آرتم جیوبا: »سردار« یک خون آشام است
ورزش: آرتم جیوبا، مهاجم زنیت سن پترزبورگ در واکنش به این پرسش 
که آیا حضور سردار آزمون در تیم زنیت سن پترزبورگ باعث ایجاد وضعیت 
جدیدی برای او شــد، گفت: تا حدودی این گونه است. من پس از حضور 
سردار آزمون باید در عمق خط حمله به بازسازی می پرداختم و در این زمان 
متنوع تر عمل می کردیم. من خیلی خوشحال می شوم اگر سردار آزمون 
آقای گل لیگ برتر روسیه شود و من هم بهترین پاسور باشم. درباره اسامی 
مستعار بازیکنان جدید این تیم در نقل وانتقال های زمستانی نیز خاطرنشان 
کرد: سردار آزمون یک خون آشام و دراکولا است! سردار آزمون خونی دارد 
که همیشه به او وصل می شوم و عاشقش هستم. هر کدام فریاد خودمان را 
داریم و در زمین با هم ارتباط برقرار می کنیم. در تیم زنیت با وجود یک فضای 

خوب کمک کننده یکدیگر هستیم.

آخرین وضعیت مصدومان استقلال
ورزش: کاوه ســتوده پزشــک تیم فوتبال اســتقلال در گفت و گو با 
سایت باشگاه درباره شرایط ایســما گونکالوس گفت: ایسما با توجه به 
آسیب دیدگی در دیدار نفت آبادان و با توجه به اینکه یک هفته تا پایان 
مسابقات باقی مانده است، دو مســابقه پیش رو را از دست داده است. 
ایشان با توجه به بررسی های انجام شــده 4 الی 6 هفته نیاز به درمان 
دارد.وی در مورد مصدومیت اللهیار صیادمنش تصریح کرد: صیادمنش 
در حال آماده سازی بدنی است و باید از نظر بدنی برای دو دیدار آینده 
آماده شود. ستوده در خصوص مصدومیت رضا کریمی نیزعنوان کرد: 
کریمی کارهای درمانی را انجام می دهد و باید تست های لازم انجام داده 

تا تکلیف او نیز مشخص شود.

اسامی محرومان هفته پایانی لیگ برتر 
ورزش: کمیته مسابقات ســازمان لیگ اسامی محرومان هفته سی ام 
لیگ برتر را اعلام کرد. به نقل از روابط عمومی ســازمان لیگ فوتبال 
ایران، اسامی محرومان هفته سی ام لیگ برتر فوتبال به شرح زیر است:

محسن فروزان )انضباطی( تراکتورســازی تبریز، فرهاد مجیدی، مربی 
استقلال تهران، ماهان رحمانی، پیکان تهران،حمید بوحمدان، ذوب آهن 
اصفهان، سعید الهویی، مربی سپاهان اصفهان،محمدرضا مهدوی میرمحله، 
سیدمحمد  قریشی، مازیار ربیعی فر سپیدرود رشت،حسین ساکی، رضا 
جبیره  صنعت نفت آبادان،بهزاد بشتایم، مربی ماشین سازی تبریز،علی 

شجاعی، مهرداد عبدی و  فرشاد فرجی نساجی مازندران.

احمدی: مقابل پرسپولیس 
شرافت خودمان را زیر پا نمی گذاریم

ورزش: دروازه بان تیم فوتبال پارس جنوبی گفت: امیدوارم در هفته آخر 
تیمی قهرمان شود که لیاقتش را دارد. رحمان احمدی با اشاره به تقابل 
پارس جنوبی و پرسپولیس گفت: بدون شک این حساس ترین بازی لیگ 
در این فصل است، ما برای این مسابقه انگیزه زیادی داریم و می خواهیم از 
اعتبار و شخصیت خودمان در این مسابقه دفاع کنیم. بچه ها هم انگیزه 
زیادی برای این بازی دارند و مطمئن باشید با قدرت کامل برابر پرسپولیس 
قرار خواهیم گرفت. احمدی درباره حضور مربیان و بازیکنان پرسپولیسی 
در پارس جنوبی تصریح کرد: این مسائل طبیعی است که بازیکنان یا مربیان 
مقابل تیم های سابق خودشان قرار بگیرند. مطمئن باشید بازیکنان و مربیان 

پارس جنوبی مقابل پرسپولیس شرافت  شان را زیر پا نمی گذارند.

قدوس: می توانیم در لوشامپیونه بمانیم
ورزش: سامان قدوس، مهاجم ایرانی از توانمندی تیم آمیا برای بقا در 
لوشامپیونه فرانسه و عدم سقوط به دســته پایین تر خبر داد. به نقل از 
روزنامه Courrier-Picard فرانسه، سامان قدوس درباره دو بازی 
باقیمانده تیم آمیا در فصل جاری لوشامپیونه و امیدواری به بقا در این 
رقابت ها گفت: بی صبرانه منتظر این دو بازی هستم و بازی های تحت 
فشار را دوست دارم.ما نتوانستیم برابر تولوز گل بزنیم و پیروز شویم اما 
فرصت های خوبی ایجاد کردیم و نتایج خوبی بدســت آوردیم. ما تیم 
خوبی هســتیم و بقا در لوشامپیونه فرانســه به خودمان بستگی دارد.

مهاجم ایرانی تیم آمیا افزود: از زمانی که به آمیا پیوستم هیچ تردیدی به 
توانمندی های این تیم برای ماندن در لوشامپیونه نداشتم. 

۵ گزینه خارجی برای هدایت استقلال 
ورزش: اگر چــه در روزهای اخیر شــایعاتی پیرامون بازگشــت امیر 
قلعه نویی به جمع آبی پوشان مطرح شد و حتی فرهاد مجیدی نشستی 
را با مدیرعامل این باشگاه برای فصل آینده برگزار کرد، اما امیر حسین 
فتحی چندین بار اعلام و تأکید کرد که ســرمربی فصل آینده استقلال 
قطعاً خارجی خواهد بود.به همین دلیل نشســت اعضای کمیته فنی 
باشگاه استقلال با حضور مدیرعامل این باشگاه برگزار و در این نشست 
نظرات سایر اعضا برای انتخاب مربی خارجی به مدیرعامل این باشگاه ارائه 
شد.بهتاش فریبا عضو کمیته فنی باشگاه استقلال در خصوص اسامی 
مثل ژوزه مارسیا و ماسیمو کاررا که برای هدایت استقلال مطرح شده اند 
 گفت: تا آنجا که من می دانم مدیران استقلال کارنامه 10 مربی را بررسی 
کرده اند و از این 10 نفر به پنج نفر رســیده اند. باید در ادامه رزومه این 

نفرات بررسی  و سپس در خصوص آن ها تصمیم نهایی اتخاذ شود.

عکس قدیمی با برانکو
 بهانه حمله به مدیرعامل پارس جنوبی!

ورزش: بهرام رضائیان مدیرعامل باشگاه پارس جنوبی به دلیل حمله 
اشخاصی به صفحه اینستاگرامش مجبور شد صفحه شخصی خود را به 
طور موقت ببندد. دلیل این مســئله عکسی بود که رضائیان را در حال 
خوش و بش با برانکو نشــان می دهد؛ عکســی که مربوط به یک بازی 
دوستانه بین پرسپولیس و پارس جنوبی بوده و مدیرعامل پارس جنوبی 
با سرمربی پرسپولیس به رسم ادب خوش و بش کرده اند. همین عکس 
بهانه ای به دست برخی افراد در فضای مجازی داد تا با پیش قضاوت به 
این مدیرعامل خوشنام و بی حاشیه فوتبال ایران فحاشی و هتاکی کنند.

استقلالی ها تمام نکنند، 
پرسپولیس شکایت می کند!

آی اسپورت : گفته می شود پرسپولیسی ها قصد دارند در صورت ادامه 
یافتن مسائل مربوط به مهندسی قهرمانی، از استقلال شکایت کنند، 
زیرا دیگر طاقت تحمل جو سنگین در آستانه قهرمانی را ندارند. یکی از 
نزدیکان به این باشگاه، در این خصوص گفت: »استقلال و پرسپولیس 
مهم ترین باشگاه های ایران هستند و زیر نظر دولت فعالیت می کنند، اما 
نباید تا این حد علیه یکدیگر تنش تولید شود. واقعا شرایط سختی برای 
هر دو باشگاه شــاهدیم. نمی دانیم دفعه بعد قرار است چه اتفاقاتی رخ 

بدهد. فقط امیدواریم کار به جایی نکشد که مجبور به شکایت شویم.«

منهای فوتبال

تربیت بدنی آستان قدس رضوی 
و تحول ورزش حاشیه شهر

ورزش: برابر با سند طرح تحول ورزش رضوی ،موسسه تربیت بدنی 
آستان قدس رضوی تلاش کرده اســت تا دسترسی عموم مردم و 
نوجوانان و جوانان به ورزش و ارتقای فعالیت های جسمانی و بدنی 
در حاشیه شهر را مورد حمایت قرار داده و بر اساس امکانات موجود و 
همچنین از طریق خادمیاران ورزشی در حاشیه شهر مشهد اقدامات 

فرهنگی ورزشی را به انجام رساند.
تربیت بدنی آســتان قدس رضوی در ســال ۹۷ علاوه بر در اختیار 
گذاشتن اماکن ورزشی برای حدود ۲5 هزار نفر از نوجوانان و جوانان 
مناطق حاشیه شهر مشهد به صورت رایگان، عملیات اجرایی ساخت 
اماکن ورزشــی جدید را هم در دســتور کار قرار داده است. ساخت 
دو سالن چند منظوره ورزشی در شهرک شــهید رجایی و تعمیر و 
بهسازی گود کشتی باچوخه مهدی آباد در بلوار توس از مهم ترین 
فعالیت های عمرانی در حاشیه شــهر بوده است که در سال ۹8 این 

عملیات در حال اجرا و آماده سازی می باشد.
برگزاری مســابقه دو عمومی در شهرک شــهید رجایی با حضور 
۳50 نفر، اجرای طرح ســنجش ســلامت در مدارس و مساجد، 
برگزاری جشــنواره ورزشی ریحانه و جشــنواره بشرا ویژه بانوان 
و دختران این مناطق با حضور هزار نفر شــرکت کننده، برگزاری 
مسابقات فوتســال دهه مبارک فجر ویژه نوجوانان با حضور 800 
نفر، مسابقات تنیس روی میز با حضور 1۲0 نفر و همچنین تجهیز 
5 کانون خادم یاری ورزش حاشیه شــهر از مهم ترین اقدامات در 

این حوزه بوده است. 

بازگشت شاگردان بنا به خانه کشتی 
ورزش: فرنگی کاران اردونشین که خود را برای حضور در رقابت های 
قهرمانی جهان و گزینشی المپیک در قزاقستان آماده می کنند، روز 
گذشته زیر نظر محمد بنا و دستیارانش، تمرینات کشتی و مرور فن 
را برگزار کردند و دیروز نیز تمرین وزنه را در دستورکار خود داشتند.

این مرحله از اردو که مرحله هفتم اردوی آماده سازی تیم ملی کشتی 
فرنگی و مرحلــه اول تمرینات برای حضــور در رقابت های جهانی 
محسوب می شود، ظهر روز چهارشنبه ۲5 اردیبهشت ماه با برگزاری 

تمرین مرور فن به پایان می رسد.

طلای آزادکار ملی پوش 2۰ میلیون به فروش رفت
فروش مدال کریمی برای آزادی زندانیان

ورزش: علیرضا کریمی با حضور در مراســم گلریزان در شهرستان 
فردیس مدال طلای قهرمانی آسیای خود را به نفع زندانیان جرایم 
غیر عمد به مزایده گذاشت که توسط اعضای شورای اسلامی شهر 

فردیس به قیمت ۲00 میلیون ریال خریداری شد .
کریمی در مورد اهدای مدال خود گفت: این مدال مربوط به مسابقات 
قهرمانی بزرگسالان در سال ۲01۷ میلادی بود که به میزبانی کشور 

هند برگزار شد.

پنجمی ایران در جام جهانی شمشیربازی
ورزش: پس از اینکه تیم ملی شمشــیربازی ایران به مرحله نیمه 
نهایی جام جهانی اسپانیا نرسید، سابریست های ایران برای کسب 
مقام پنجم به رقابت پرداختند. تیم ایران ابتدا آمریکا را با نتیجه 45 
بر ۳8 شکست داد. ایران سپس برابر فرانسه قرار گرفت که با نتیجه 

45 بر 40 به برتری رسید و مقام پنجم را کسب کرد.
ترکیب ایران در این دیدار را محمد رهبری، علی پاکدامن و مجتبی 

عابدینی و محمد فتوحی تشکیل می دادند.

سردرگمی تکواندوکاران 
در آستانه مسابقات جهانی

ورزش: در حالی که رقابت های تکواندو قهرمانی جهان ۲018 از صبح 
چهارشنبه در منچستر انگلیس آغاز می شود، با وجود پیگیری های 
متعدد، سفارت انگلیس در ترکیه هنوز نسبت به صدور ویزا برای چهار 
تکواندوکار تیم ملی از جمله آرمین هادی پور، میرهاشم حسینی، 
عرفان ناظمی و سجاد مردانی، همچنین سید محمد پولادگر رئیس 
فدراسیون، آرش فرهادیان مدیر تیم های ملی، علی محمد بسحاق 
مربی تیم ملی و نماینده وزارت ورزش اقدام نکرده و این در حالیست 

که مسئولان سفارت هیچ پاسخ روشنی در این باره ارائه نکرده اند.
حضور نیمی از ترکیب تیم ملی تکواندو در ایران باعث شــد فریبرز 
عسکری ســرمربی تیم ملی تکواندو نیز به همراه گروه نخست عازم 
انگلیس نشــود تا تمرینات این نفرات را در تهران زیر نظر بگیرد که 
همین امر باعث شد وی نتواند در جلســه قرعه کشی این رقابت ها 

حضور داشته باشد.

منصوریان: انگیزه ام برای کسب طلای جهان 
چندبرابر شد

ورزش: الهه منصوریان قهرمان نامدار ووشوی آسیا و جهان موفق 
شد مبارزه حســاس خود در لیگ حرفه ای چین را با برتری مقابل 
»ژانگ« قهرمان سال ۲015 جهان و دارنده مدال طلای بازی های 

آسیایی اینچئون به اتمام رسانده تا افتخار تازه ای را کسب کند.
وی پس از این پیروزی، اظهار داشت: پس از بازگشت به ایران تمام 
تلاشم را به کار می بندم تا در مسابقات انتخابی تیم ملی ووشوی ایران 
به موفقیت برسم.امیدوارم بتوانم به ترکیب اصلی تیم ملی برسم تا 
در مسابقات قهرمانی ســال ۲01۹ جهان که به میزبانی چین و در 

شانگهای برگزار می شود به یک مدال طلای دیگر برسم.

بیرانوند: تیم وزنه برداری جوانان 
قهرمان دنیا می شود 

ورزش: دبیر فدراسیون وزنه برداری گفت: آمادگی تیم جوانان عالی 
است و اگر به فیجی برود قهرمان دنیا خواهد شد.

محسن بیرانوند درپاسخ به این ســؤال که چقدر زمان برای تأمین 
اعتبار تیم اعزامی به مسابقات جوانان جهان وجود دارد، اظهار داشت: 
تا دو هفته دیگر فرصت داریم، چون تمــام کارهای مربوط به ویزا، 
خروجی و حتی انجام تست دوپینگ تیم انجام شده و اگر بودجه لازم 
از سوی وزارت ورزش در اختیار فدراسیون وزنه برداری قرار بگیرد، 

مشکلی برای اعزام نخواهیم داشت.
وی ادامه داد: این برای چهارمین بار متوالی است که جوانان ما قهرمان 
آسیا و جهان می شــوند. برای این تیم خیلی زحمت کشیده شده و 
نفرات فنی و بسیار خوبی در عضویت تیم ملی جوانان هستند، نفراتی 

که می توانند به مسابقات جوانان جهان رفته و چهره شوند.

پیر امریک اوبامیانگ آقای گل لیگ برتر

جواهر کمیاب آرسنال
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فرهنگ و هنر

خبر

 انتشارخاطرات سیدحسن نصرالله از آیت الله بهجت
کتاب  خبرنگاران:  باشــگاه 
»پدر معنوی حزب الله« مجموعه 
خاطرات و تحلیل های سیدحسن 
نصــرالله درباره آیــت الله بهجت 
توسط انتشــارات شهید کاظمی 
منتشر شد. در بخشی از این کتاب 
که به صورت گفت وگو با سیدحسن نصرالله است، آمده است: »...بنده شخصاً 
بسیاری از چیزهایی را که در مورد حضرت شیخ بهجت نوشته و جمع آوری 
شــده بود، خواندم، ولی معتقدم آیت الله بهجت در واقع پدری معنوی بودند 
و ما نیز ایشــان را پدری معنوی می دانستیم. این موضوع پس از رحلت امام 

خمینی تقویت شد«.

بهنام صفوی درگذشت
خداحافظی با پسر مؤدب موسیقی پاپ ایران 

فرهنگ و هنر: رضــا فؤادیان، 
مدیر برنامه های بهنام صفوی، از 
درگذشت این هنرمند در صبح روز 
گذشته خبر داد. به گفته فؤادیان، 
بهنام صفوی پس از 6 سال تحمل 
بیماری ضایعه مغزی صبح دیروز 

در اصفهان به دیار باقی شتافت. 

بررسی »جایگاه حضرت علی در ادبیات ایران«
ایبنا: انجمن آثار و مفاخر فرهنگی 
به مناســبت فرارســیدن هزار و 
چهارصدمین ســالگرد شــهادت 
حضرت علی)ع( و 25 اردیبهشت ، 
و  فردوســی  بزرگداشــت  روز 
پاسداشــت زبان فارسی، نشست 
تخصصی »جایگاه حضرت علی)ع( در ادبیات منظوم و منثور ایران« را برگزار 
می کند. در این برنامه که چهارشنبه 25 اردیبهشت 1398 از ساعت 17 تا 19 
برگزار خواهد شد، حسن بلخاری؛ رئیس انجمن آثار و مفاخر فرهنگی، مهدی 
محقق؛ رئیس هیئت مدیره انجمن، علی موسوی گرمارودی؛ شاعر و چهره 
ماندگار و احمد تمیم داری، استاد ادبیات دانشگاه علامه طباطبایی سخنرانی 

خواهند کرد.

 فرهنگ و هنر/ صبا کریمی   براساس گزارش خبرگزاری 
صداوسیما و آمار منتشر شده از مرکز آمار ایران، 91.4  درصد 
مردم ایران بیننده برنامه های سیما هستند؛ این در حالی است 
که برنامه های ترکیبی دینی، گفت وگو محور و ویژه برنامه های 
مذهبــی بخش قابل توجهی از برنامه هــای تلویزیون را بویژه 
در مــاه رمضان، محرم و دیگر مناســبت های تاریخی به خود 
اختصاص داده اســت. با این حال اما ســؤال اینجاست که تا 
چه انــدازه این برنامه ها در تبلیغ و ترویج دین مؤثر بوده اند و 
ســاخت آن ها تا چه میزان برپایه نیاز مخاطب و جامعه امروز 
بنانهاده شــده است. مجید یراق بافان از مجریان قدیمی رادیو  
و  تلویزیون است که نخســتین برنامه سحرگاهی تلویزیون را 
با عنوان »شــمیم سحر« تهیه و کارگردانی کرده و روی آنتن 
برده اســت. وی دکترای جامعه شناســی فرهنگی دارد و در 
کارنامه کاری خود ده هــا برنامه دینی را تهیه کرده و مجری 
بسیاری از برنامه های ترکیبی و مذهبی بوده است. با او درباره 
برنامه سازی دینی و آسیب ها و فرصت های چنین تولیداتی به 

گفت وگو پرداختیم که مشروح آن را می خوانید. 

 شاید از نخستین پرســش هایی که درباره برنامه های 
ترکیبی و دینی تلویزیون در ذهن مخاطب ایجاد می شود، 
این باشد که چرا فضای این برنامه ها اغلب حزن آلود یا بسیار 
جدی است و در بسیاری از این برنامه ها خبری از نشاط و 

شادی نیست؟
به نظرم در این بحث دو نکته اساســی وجود دارد؛ نخست اینکه 
تعریف ما از شــادی اشتباه است و کســانی که این شبهه را وارد 
می کنند که برنامه های ترکیبــی و مذهبی فضای آکنده از غم را 
ترویج می کنند، اساساً تعریفشان از شادی، تعریف متفاوتی است 

و یک سرگشتگی، تحیر و یک شادی زودگذر و کم عمق را مدنظر 
دارند. مگر ما جلسه روضه سیدالشهدا)ع( نمی رویم که به ظاهر غم 
و حزن اســت، اما پس از آنکه بیرون می آییم و سفره اطعام تمام 
می شود، همین بچه هیئتی ها با یکدیگر مزاح می کنند. درحقیقت 
شــادی، نشــاط و بهجت درونی که درون آن ها وجود دارد و همه 
وجودشان را پر از انرژی کرده است سبب چنین حالتی است و اگر 
چندین جلسه فکاهی و خنده هم می رفتند باز این شادی و بهجت 

عمیق در دلشان ایجاد نمی شد. 
بر همین اساس معتقدم که تعریف ما از شادی و سرزندگی بر 
مبنای القای فرایند مدرنیته، تجدد و دنیای مدرن امروز شکل 
گرفته اســت. این شــادی مدرن ویژگی اش چیست؟ زودگذر 
و کم عمــق اســت و پیامی القــا نمی کند و البتــه که مانایی 
هم ندارد؛ این ویژگی شــادی مدرن اســت و اگر منظور شما 
این اســت که چرا برنامه های ما چنیــن ویژگی را ندارند، من 
می گویم الحمدلله که ندارند؛ اما اگر منظورتان این اســت که 
باید یک مقدار شادی و سرزندگی را که موجب جذب مخاطب 
شــود، به برنامه ها تزریق کنیم، می گویم بله! درست است. در 
عین حال که نمی خواهیم در دام این ادعایی که توضیح دادم 
بیفتیم و خودمان را توجیه کنیم، اما متأسفانه ما هم در حوزه 
برنامه های دینی شــادی آفرین ضعیف هستیم. یعنی مهارت 
انتشــار شادی دینی را نداریم، نه فقط در رسانه ها و تلویزیون 
بلکه در اســاس شادی دینی را یا نشــناخته ایم یا نمی دانیم 

چگونه باید آن را به مخاطب انتقال دهیم.

 به نکته خوبی اشــاره کردید. شاید ما تعریف درستی 
از شادی نداریم و این ســنگ بنا را از همان ابتدا درست 
نچیده ایم. بنا به گفته کارشناســان حوزه علمیه، آن ها 

مشتاق به همکاری با تلویزیون هستند و این تعامل از سوی 
تلویزیون اتفاق نیفتاده است. این فضای مشارکت و تعامل 

چگونه باید به وجود بیاید؟
من خیلی موافق این مطلب نیستم. وقتی در یک ماجرایی دو سر 
طیف وجود دارد اینکه یک طرف مدعی و مطالبه گر باشد و ما آن 
را ملاک قرار بدهیم کار درســتی نیست. اینکه کارشناسان حوزه 
می گوینــد ما آمادگی همکاری داریم اما تلویزیون از ما اســتفاده 
نمی کند را که نمی توانیم ملاک قرار بدهیم. شــما می دانید که ما 
چقدر از همین آقایان را برای حضور در تلویزیون دعوت می کنیم و 
می گویند وقت نداریم و نمی آییم. آیا این درست است که این را به 
همه حوزه علمیه تسری بدهیم و بگوییم که آقایان حوزه علمیه با ما 
همکاری نمی کنند. به نظرم هیچ کدام از این ادعاها درست نیست. 
من معتقدم این کار تنها با توافق و تفاهمنامه و جلسات مشترک 

بین حوزه و تلویزیون حل نمی شود.

 پس راه حل آن چیســت و این  بخش به چه چیزی نیاز 
دارد؟

تلویزیــون بویژه در حوزه و قلمرو دیــن باید به میان مردم برود و 
سلایق و علایق، نیازها، پرسش های ذهنی و مطالبات آن ها را احصا 
کند. پیش از آنکه با کارشناســان مرتبط نشست مشترک برگزار 
کنیم و خودمان عقل کل شویم و برای مخاطب تصمیم بگیریم، 
بهتر است در وهله نخست بررسی کنیم که نیاز مخاطب چیست و 
چه چیزی می خواهد. این بسیار مهم است و در واقع حلقه مفقوده 

ما همین جاست. 
در مرحله بعدی و پس از نیازسنجی و داده پردازی اطلاعات مشخص 
می شــود که مردم در قلمرو دین چه نیازها و پرسش هایی درباره 
احکام، اصول دین و مذهب، مسائل اجتماعی و سبک زندگی دینی 

دارند. سپس باید این نیازها به ترتیب فراوانی اولویت بندی شود. پس 
از آن باید اتاق فکری ایجاد شود که فقط برنامه ساز تلویزیون و استاد 
حوزه در آن حضور ندارد، بلکه وجود جامعه شــناس، روان شناس، 
کارشناس ارتباطات، نخبه مدیریت فرهنگی و... در این اتاق فکر به 
عنوان یک ضرورت مطرح است. این ها همه باید با هم جمع شوند و 
مطالبه و خواسته مخاطب را در ابعاد روان شناختی، جامعه شناختی، 

مدیریت فرهنگی، امنیتی و اجتماعی بررسی کنند. 
پس از گذر از این مرحله اســت که کارشناس دینی و کارشناس 
تلویزیون باید با یکدیگر فرم و شــکل برنامه را طراحی کنند. این 
فرایند همیشه اتفاق نمی افتد، نمی خواهم بگویم اصلاً وجود ندارد، 
زیرا حتماً ظلم به برخی همکارانی اســت که این موارد را رعایت 
می کند و البته تعدادشان خیلی کم است، اما عموماً برنامه هایی که 

این فرایند را طی می کنند بسیار محدود هستند.
بنابراین تا زمانی که این اتفاق رخ ندهد و یک تهیه کننده و برنامه ساز 
به تنهایی برای مخاطب تصمیم بگیرد و همه این فرایند را خودش 
انجام دهد، مخاطب آن اندازه که باید و شاید به تلویزیون اقبال نشان 
نمی دهد. از سویی دیگر اگر حوزه علمیه نیز به صورت مستقل برای 
نیاز مخاطب تصمیم بگیرد که در حوزه دین فقط به یک ســری 
مطالب و موارد مشخص بپردازد، طبیعتاً آن هم براساس استنتاج 

و علاقه شخصی خودش خواهد بود و باز هم به نتیجه نمی رسیم.

 سؤال اینجاســت با اینکه این نکات اصولی و درست 
است اما عجیب نیست که هر سال این تعداد برنامه ساخته 
می شود، اما این موارد در برنامه سازی ها لحاظ نمی شود و 

برخی برنامه ها یکی از دیگری ضعیف تر هستند؟
من این گونه فکر نمی کنم که هر سال بدتر از سال پیش هستیم و 
هر سال کار ضعیف تولید می شود، بلکه این ادعای شماست. باید 
برای چنین حرفی دلیل بیاوریم و با یک کار پیمایشی آن را اثبات 
کنیم. به عقیده من باید این گونه برنامه ها با ساختار مشخصی که به 
آن اشاره کردم ساخته شود و این یک حالت ایده آل است، اما اینکه 
بگوییم هر سال بدتر از سال پیش است ادعای اثبات شده ای نیست. 
این درست است که باید این موارد رعایت شود. همان طور که پیشتر 
هم گفتم  شاید در برخی برنامه ها این مؤلفه ها لحاظ شود و البته 
برنامه هایی که این موارد را رعایت می کنند، تعدادشان محدود است. 

 شما سال هاست در این شکل از برنامه سازی دستی بر 
آتش دارید و فعالیت می کنید؛ به نظر شــما برنامه ای که 
بتواند مخاطب را از میــان انتخاب های متعددی که برای 

سرگرمی دارد، جذب کند چیست؟ 
نخست اینکه باید صداقت داشته باشد و برای بیننده اش باورپذیر 
باشد. مخاطب باید به این باور برسد که مجری نمی خواهد خودش 
را به رخ بکشد، در وهله دوم اینکه برنامه نمی خواهد به او القا کند 
که تو بی ســوادی و چیزی نمی دانی و من آمده ام که تو را هدایت 
کنم. سوم اینکه به چیزهایی که گفته می شود اعتقاد داشته باشد 
و اجبار و الزامی در کار نباشد. به نظرم تنها چیزی که می تواند این 
ارتباط را به وجود بیاورد و برنامه ای تأثیرگذار باشد، صداقت داشتن 

با مخاطب و جلب و جذب اعتماد اوست.

 به عنوان پرســش آخر شما با فرم و شیوه تقریباً ثابت 
ســاخت و اجرای برنامه های ترکیبی مذهبی به شــکل 

گفت و گوی کارشناس ـ مجری موافق هستید؟
بی تردیــد این یکی از ژانرهای برنامه ســازی اســت و البته همه 
برنامه های معارفی ما هم در این شــکل نیستند، اما به نظرم باید 
درصد و بخشی از فرم های متعدد برنامه سازی ما در تلویزیون وجود 
داشته باشد و این شــکل از برنامه سازی هنوز هم می تواند موفق 

باشد. 

گفت وگوی قدس  با مجید یراق بافان
درباره وضعیت برنامه سازی دینی

حلقه مفقوده ما 
شناخت  نیاز 

مخاطب است
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